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SZŰZ MÁRIA MENNYBEVÉTELE  /NAGYBOLDOGASSZONY/ 
               
Olv.: Jel 11,19a,12,1-6a.10 – 1Kor 15,20-27 – Lk 1,39-56 
Mária látogatása Erzsébetnél 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL  
 
Szentmise bevezetése 
 
Isten hozta a Testvéreket ezen a nagyon szép ünnepen ide az Isten házába. 
Nagyboldogasszony ünnepe évszázadokon keresztül piros betűs ünnep volt a magyarok 
életében. Aztán minden megváltozott. Fekete betűkkel írták ezt a mai ünnepet is. Csak a 
lelkünkben őriztük a fényét. Reménykedünk abban, hogy előbb-utóbb megint  a magyarok 
legnagyobb ünnepe lesz Nagyboldogasszony ünnepe, akinek az irgalmába, közbenjárására, 
szeretetére bízott bennünket első szent Királyunk.  
 
Szokatlan, hogy így némán jöttünk be erre a szentmisére, erre az ünnepi alkalomra. Szinte a 
csend is hallható volt. Szeretnénk örvendezni ennek a kedves ajándéknak, ami fönt a 
kórusunkon látható. Hiszen ennek a templomnak nem volt orgonája. Ez az orgona sem egy 
rendkívüli, de ehhez a térhez elegendő. Kérjük Istent, hogy kísérjen bennünket 
ünneplésünkben. A keresztény emberek főleg a régi időkben Isten áldását kérték minden 
helyzetben, de minden javukra is. Most Isten áldását kérjük egy imádsággal és 
megköszönjük mindenkinek a szolgálatát is.  
Az orgona megáldása. 
 
Szentbeszéd 
 
Kedves Testvérek! 
A Szűzanya jövendölt. Általában a próféták szoktak jövendölni, akik jó füllel és értő szívvel 
hallgatják az Istent és Isten tervét, Isten szándékát valamiképpen előre jelzik, meghirdetik. 
Mária jövendölt: 
 

“Boldognak mond Engem majd minden nemzedék, 
mert nagy dolgot tett Velem a Hatalmas. Szent az ő Neve.” 

 
Megrendült lélekkel gondolhatunk arra, hogy Máriának erre a jövendölésére a 
legcsodálatosabban rezonált a mi nemzetünk. Minden nemzet olvashatja ezt a Mária 
jövendölést. Mi elsősorban szent Gellértnek – aki szent Istvánnak nagy segítője volt –
köszönhetjük ezt a csodálatos rezonálást. Magyar kereszténységünk elmélyítésében 
hatalmas szerepe volt. Szent Imre nevelője és egyáltalán a nemzet nevelője. Ő volt az, akitől 
állítólag származik ez a megszólítás: “Boldog Asszony.”Akkori nyelven így mondották: 
“Bódog Asszony.” 
 
Szűz Máriának ez az ünnepe Jeruzsálemben már a IV. században szélesen elterjedt, a 
kereszténység keleti felében az V. században, a kereszténység nyugati részén a VI. 
században. A mi magyar kereszténységünk ezer éves múltra tekint vissza. Azóta ez az 
ünnep a középpontba került. Szent István király abban a kiszolgáltatott helyzetben, amiben 
ő maga volt személy szerint is, meg a nemzetünk is, nem véletlen bízott bennünket a Boldog 
Asszonyra. 
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Testvérek! 
Ezen a mai ünnepen egy kicsit gondolkodjunk el azon, hogy mit is üzen nekünk ez az 
ünnep, nekünk hívő embereknek és egyáltalán az emberiségnek? 
 
Három szempontot említenék: 
 1. Ez az ünnep az emberi méltóság megmentéséről szól. 
 2. Ez az ünnep a világ rendjének a helyreállításáról szól. 
 3. Mintegy ennek következtetése képen az egyház reménységét fogalmazza meg. 
    Ahogy a szentmise hálaadó imádságában is imádkozzuk,  
               az egyház megdicsőülésének és reménye beteljesülésének is az ünnepe ez.  
 
1. Első szempont: Ez az ünnep az emberi méltóság megmentéséről szól. 
Hallottuk az olvasmányban a Jelenések könyvének üzenetét, hogy az Asszony szül és 
amikor az Élet a földre lép, akkor azonnal ott van a vörös sárkány, az Élet ellensége. Ezt a 
Gyermeket el akarja nyelni, mert a Sátán az Élet ellensége. Az Isten megmenti a Gyermeket 
és megmenti az Asszonyt. Megmenti a Gyermeket, mert ő az új Élet ígérete és megmenti az 
Asszonyt, akinek ebben a szolgálatban egyedülálló szerepe van.  
 
Ha erre a jelenetre gondolunk a Szentírásból, innen olvasható ki az üzenet. Itt a 
megváltásunk drámájáról van szó. Az emberi élet drámájáról van szó. Nagypéntek és húsvét 
ütközetéről van szó. Isten azt üzeni, hogy senkit nem akar elveszíteni az emberek fiai közül. 
Ez a mai ünnep a megváltás drámáját állítja elénk. Ezt a megszabadító isteni üzenetet: senki 
el ne vesszen. Az emberi élet méltóságának megmentése és a világ rendjének helyreállítása 
bent van ebben az üzenetben.  
 
Olyan világban élünk ma is és mindig, amikor rengeteg szó esik az ember méltóságáról, az 
emberi méltóságról. Meg akarják fogalmazni, miben is áll az ember méltósága. Sokféle 
választ adnak erre a világban. A Biblia üzenete az üzenet: 
 

Az ember méltósága abban áll – és ezt nem lehet felülírni, -  
hogy az ember az Isten képmása. 

 
Kereshetnek emberek üzeneteket, töprenghetnek azon is, hogy miben áll az ember 
méltósága és akkor elkezdenek jogokról, szabadságról és egyebekről beszélni. Az ember 
méltóságának az alapja az, hogy az ember az Isten képmása. Ez alapvetően azt jelenti, hogy 
az emberben tudatosul az, hogy az Isten az életet akarja. Az emberben tudatosul az, hogy ezt 
az életet szolgálni kell. Az emberben ez a gondolat oly mértékben meghatározó lesz, hogy  
az Isten gondolatát az első helyre teszi, a saját elképzelései elé teszi, és ezáltal megmenti az 
emberi életét.  
 
 Ez által az Isten menti meg az ember méltóságát,  
 hogy az ember fölismeri, hogy mit akar tőle az Isten  
 és ezt az isteni akaratot szolgálja.  
 Ebben kiteljesedik a mi emberi életünk. Semmi másban nem. 
 
Amikor az emberi méltóság megismeréséről gondolkodunk ma, akkor azt kell mondani, 
hogy itt alapvetően a megszületendő gyermekekről van szó, mert az Isten akarata ebben 
jelentkezik és az asszonyok megmentéséről van szó, mert az Isten akarata ebben jelentkezik. 
Ez a világ, amely annyit beszél az ember méltóságáról, abortuszok tömegét követi el. 
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Eutanáziával foglalkozik, hogy hogyan menekülhet meg az élettől, hogy ha terhek 
szakadnak rá, vagy amikor elfárad már az ember. Ebben a világban bizony az asszonyokat 
önmagukkal szemben is meg kell menteni. 
  
 Itt azt üzeni az Isten,  
 hogy ez az életellenes tartalom nem nyelheti el a gyerekeket,  
 hogy az asszonyokat kimenti ebből a helyzetből,   
 és ahogy hallottuk, biztonságos helyet biztosít a számukra.  
 Ez a biztonságos hely az élet szolgálata révén adatik meg az asszonyoknak.  
 Semmi másban.  
 
Szűz Mária az emberi méltóság fölragyogtatója, akinek nincs más akarata, mint az Isten 
akaratára figyelni és az Isten akaratát teljesíteni. Aki ebben a figyelésben megfeledkezik 
önmagáról és csak az Istenre figyel. Ez által lesz nagy, hatalmas. 
 
2. A másik szempont a világ rendjének a helyreállítása. 
Erre nem gondolunk ezen az ünnepen, én mégis ezt teszem. Amikor a Szűzanya hálaadó 
énekét hallgatjuk, akkor arról van szó, hogy az Isten milyen jóságos az Ószövetség 
szegényeivel kapcsolatosan. Az Isten milyen jóságos azokkal szemben, akiknek semmijük 
nincs ebben a világban. Hatalmuk sincs ebben a világban. Ők azok, akiknek csak Istenük 
van. Csak az Isten tudja megmenteni ezeket az embereket. Máriának ez az üzenete. Az 
ószövetségi igazak azok, akik tudomásul veszik, hogy az embernek mennyi lehetősége van 
ebben a világban. Ha őszinték vagyunk, akkor be kell látnunk, nagyon kevés. Egyeseknek 
nagyon sok. Az emberek hatalmas tömegeinek alig. A világ rendjét ez a tény forgatja föl.  
 
 A világ rendjének a helyreállítása erről szól,  
 hogy azok  
 akiknek itt a földön alig van valamijük,  
 akiknek lehetőségük sincs, hogy hozzáférjenek az e világi hatalomhoz,  
 azoknak egy lehetőségük van,  
  hogy az Istenbe kapaszkodjanak.  
  Az Isten segítségével olyan erő birtokába jussanak,  
  hogy e világi kiszolgáltatottságuk ellenére,  
  e világi hatalmakkal szemben is,  
  emberi méltóságukhoz jussanak.  
 A világ rendje csak akkor állhat helyre, ha ez a szemlélet érvényesül.  
 
Különben egyesek, kevesek mindent elvesznek a másik embertől. Egyesek, kevesek a 
hatalmukkal zsarnokoskodnak az emberek fölött. Ebben az esetben legtöbb ember  siralom 
völgyének tekinti a földet és az élete. Az Isten teremtette ezt a földet. Isten szereti ezt a 
földet és azt akarja, hogy mi is szeressük. Azt akarja ugyanakkor, hogy az új ég és az új föld 
vonzásában mi Benne reménykedjünk. Senki másban nem reménykedhetünk. Hinni kell 
abban, hogy ez az Istennel való kapcsolat elegendő ahhoz, hogy az emberi életnek ez a 
méltósága a világ egyenetlenségeinek valamiképpen orvossága lehet. 
 
3. A harmadik szempont az Egyház reménységét fogalmazza meg. 
Ez a mai ünnep arról is szól, hogy az Egyház, az Egyház tagjai reménykedhetünk abban, 
hogy Isten segítségével az új föld és az új ég polgárai lehetünk.  
 
 Már itt ezen a földön valami új valósul meg akkor,  
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 ha mi megbecsüljük emberi méltóságunkat.  
 Ha mi fölvesszük a harcot ebben a világban azokkal,  
 akik csak a maguk érdekeit tekintik. 
 Az új föld az Isten akaratának a megvalósítása által bontakozik.  
 Az új ég pedig ennek az isteni Hatalomnak a teljesülése. 
 
Testvérek! 
 Nagyboldogasszony ünnepe van.  
 Nekünk megadatott az a kegyelem, hogy első szent Királyunk fölismerte  
 a megváltás drámájának a mindennapokra szóló üzenetét.  
 Nagypéntek és húsvét üzenetét.  
 Ha mi komolyan gondolunk erre,  
 akkor méltó utódai lehetünk a mi szent eleinknek.  
 Elsősorban szent István királynak és mindazoknak,  
 akik ezt az országot Mária országaként akarták birtokolni  
 és Mária országaként akarták megmenteni maguknak  
 és mindazoknak, akik  itt hazára leltek. 

 
+ AM E N  + 

 
Imaszándék a Mi Atyánkhoz 
Mária országával az istenellenes hatalmak állandó harcban álltak. Mintha érezték volna, 
talán tudták is, hogy Mária országa az ő erejükkel nem semmisíthető meg. Most 
imádkozzunk azokért, akik a századok során a magyar történelmünkben sokat tettek ezért az 
országért, nem a maguk javára, nem a maguk érdekében, hanem a nemzetért. 
Imádkozzunk. 
                                                                                                      

Mi Atyánk... 
 

Szentmise befejezése 
Mit tapasztalhat meg az emberi gyengeség az Istenből, az Isten gondoskodó jóságából, ez 
titok. Egy biztos, hogy a mi nemzetünk a századok során számtalanszor megtapasztalta a 
Szűzanya védelmét, rólunk való gondoskodását. Sajátos üzenetek lehetnek akár a világ felé 
is. Például az, hogy a Kárpát-medence történelmi középpontja Ópusztaszer. Aztán az, hogy 
Európa geográfiai középpontja, földrajzi középpontja Frauenkirche, Nagyboldogasszony. 
Évszázadokon keresztül Nagyboldogasszony ünnepe a magyarok ünneplésének a 
középpontja volt.  
Üzenjük innen Mária országából, hogy mi Istenbe akarunk belekapaszkodni, mert emberi 
méltóságunk másképp nem menthető meg. Azt hiszem, hogy hazánk sem.  
 

+  Á L D Á S  +  


